
۰۰:۰۰پایانغلطگیری۰۰:۰۰شروعغلطگیری۰۰:۰۰پایانصفحهآرایی۰۰:۰۰شروعصفحهآرایی

w w w . F D N . I R

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

چهارشنبه ۲۰ آذر ۱۳۹۸   شماره ۲۹۲۹

الهه قاسمی
روزنامهنگار

گزارش»فرهیختگان«ازوضعیترانندگاندردورانپسابنزین

 خبری از سهمیه بنزین 
تاکسی های اینترنتی نیست

ازشـرکتهای یکـی

تاکسـیاینترنتـیبـا

گرانشـدنبنزیـنو

سـههزارتومانیشدن

آناعـامکـردطرحـیرابهمنظـوراعطـایکمکهزینهبنزینبـهرانندگان

اختصـاصمیدهـدتـاآنهـابتواننـدبـهکارشـانادامـهدهندوشـرایطاین

مسـالهراهـمعضویـتبیـشازسـهمـاهورانندگـیحداقـل5۰تـاحداکثر

15۰کیلومتـرعنـوانکـرد.بـاوجـوداینبسـیاریازرانندگاناینشـرکت

معتقدنـدچنیـنهزینـهایبـهآنهـااختصاصنیافتهاسـت.دراینشـرایط

بسـیاریازراننـدگانازایـنوضعیـتناراضـیهسـتند.درایـنشـرایطبـه

سـراغچنـدتـنازراننـدگانآنرفتیـموبـاآنهـابـهگفتوگـوپرداختیـم.

صاحبامتياز: دانشگاه آزاد اسـلامی- مدیرمسئول: محمدامین ایمانجانی- سردبیر:مسعود  فروغیجامعه

 دفترمديرمسئول: 66348016 تحريريه: 182-66760180 -فکس:66760501- 66726047 

روابطعمومی: 66760499 - سازمانآگهیها: 18و66348046

چاپ: چاپخانه دانشگاه آزاد اسلامی -توزيعفرهیختگان:66348011-12 

نشانی:خيابان حافظ، پایین تر از جمهوری، روبه روی ساختمان بورس، ساختمان فرهيختگان، طبقه سوم

راســتش را بخواهیــد از خیلــی وقــت پیــش وقتــی بــه 

کانکس هــای اجــاره دوچرخــه در ســطح پارک هــا نــگاه 

می کــردم، از خــود می پرســیدم وقتــی عمــا اســتفاده از 

دوچرخــه بــرای نیمــی از جمعیــت پایتخــت ممکــن نیســت، 

ــن  ــود را روی ای ــرژی خ ــوان و ان ــام ت ــه تم ــی دارد ک ــه دلیل چ

موضــوع بگذاریــم؛ موضوعــی کــه در زمــان قالیبــاف بــه  طــور 

محــدود بررســی شــد و پــس از مدتــی بــه دلیــل فراهــم نبــودن 

زیرســاخت های لازم در ایــن حــوزه تعطیــل شــد. زمان گذشــت 

و بــا روی کار آمــدن مدیریــت جدیــد شــهری، توســعه دوچرخــه 

و اپلیکیشــن های مرتبــط بــا آن فراگیرتــر شــد و حتــی کار بــه 

جایــی رســید کــه پیــروز حناچــی هــم در روزهــای سه شــنبه بــا 

دوچرخــه بــه ســرکار مــی رود و مبنــای کاری خــود را هــم بــر این 

ــت.   ــرار داده اس ــاس ق اس

توسعهدوچرخهدردیازتهراندوانمیکند

حــل مشــکل ترافیــک و آلودگــی هــوای تهران ازجمله مســائلی 

اســت کــه سال هاســت دربــاره آن صحبــت می شــود و هرکــس 

بــه شــیوه خــود بــه آن پاســخ می دهــد. بــا وجــود ایــن وضــع 

تهــران کمافی الســابق اســت و بــا افزایــش ســاکنانش هــر روزه 

وضعیــت بدتــری نســبت بــه روز قبــل پیــدا می کنــد. بهبــود و 

ــای  ــه چالش ه ــی ازجمل ــل عموم ــاوگان و حمل ونق ــعه ن توس

همیشــگی میــان دولــت و شــهرداری بــوده کــه اگرچــه دولــت 

بایــد در ایــن زمینــه بودجــه اختصــاص دهــد و مطالبــات خــود 

را بــه شــهرداری پــس دهــد امــا ایــن بدهی هــا هرســاله ادامــه 

پیــدا می کنــد و دود اختافــات ایــن نهادهــا تنهــا بــه چشــم 

مــردم مــی رود. در ایــن وضــع شــهر شــرکت بیــدود به عنــوان 

یــک شــرکت خصوصــی بــدون حمایــت مالــی و لجســتیکی 

شــهرداری بــه میــان آمــد تــا مــردم را بــا دوچرخــه آشــتی دهــد 

امــا از مــرداد ســال گذشــته تــا امــروز کــه تمامــی دوچرخه های 

آن از ســطح شــهر جمــع شــده اســت، رویکــرد مــردم بــا قبــل 

ــا  ــد اساس ــر می رس ــه نظ ــت و ب ــرده اس ــی نک ــدان تفاوت چن

ــا  ــن طرح ه ــا ای ــران ب ــوای ته ــی  ه ــک و آلودگ ــکل ترافی مش

ــت.  ــدنی نیس حل ش

مخالفتشوراباسرمایهگذاریشهرداری

دربیدود

نزدیــک بــه دو ســال پیــش در ســال 96 شــرکت »پاک چــرخ 

ایرانیــان« به عنــوان مجــری انحصــاری دوچرخه های اشــتراکی 

هوشــمند بــا نــام تجــاری بیــدود در تهــران فعالیت خــود را برای 

کمــک بــه حــل مشــکات ترافیکــی و آلودگــی هــوای تهــران 

آغــاز کــرد. اپلیکیشــنی کــه حضــورش در تهــران حتــی در خود 

مدیریــت شــهری هــم بــا موافقــان و مخالفانــی روبــه رو شــد. 

ــل  ــران و حمل ونق ــیون عم ــس کمیس ــی، رئی ــد علیخان محم

شــورای شــهر تهــران ازجملــه مخالفــان ایــن طــرح اســت کــه 

ــهام  ــد س ــاره خری ــهرداری درب ــه ش ــم ب ــداری را ه ــی هش حت

ایــن شــرکت داد و در ایــن رابطــه بــه یکــی از رســانه ها گفــت: 

»مخالــف ایــن مســاله هســتیم کــه شــهرداری مســتقیم وارد 

موضــوع دوچرخــه شــود؛ چراکــه ایــن مســاله در تهــران جــواب 

نمی دهــد و هرچــه تاکنــون از دهــه 70 ســرمایه گذاری شــده، 

شکســت خــورده اســت، البتــه بخــش خصوصــی در صورتــی 

کــه حمل ونقــل عمومــی کامــل باشــد می توانــد در ایــن 

راســتا هدفمنــد اقــدام کنــد. تهــران بــا شــیب هایش، وضعیــت 

ــب  ــواری مناس ــرای دوچرخه س ــی دارد و ب ــی خاص جغرافیای

نیســت. بحــث ایمنــی آن هــم مطــرح اســت؛ چراکــه بعضــی 

ــد  ــور کنن ــراه عب ــط بزرگ ــد از وس ــواران بای ــع دوچرخه س مواق

کــه ایــن موضــوع امکان پذیــر نیســت و دوچرخــه تنهــا بــرای 

مســیرهای کوتــاه اســت و بــه هیچ عنــوان نمی تــوان آن را                            یــک 

مــدل حمل ونقــل در پایتخــت در نظــر گرفــت. همچنیــن اگــر 

حناچــی بــه مصوبــات شــورا عمــل می کــرد و اولویت هــای مــا 

را کــه تامیــن اتوبــوس و متــرو اســت مــورد توجــه قــرار مــی داد، 

موفقیت هــای زیــادی بــرای شــهر حاصــل می شــد.« بــا 

وجــود ایــن شــهردار تهــران اهمیتــی بــه اظهــارات کارشناســی 

اعضــای شــورای شــهر نــداد و در رویــای »ویــن«  شــدن تهــران 

بــا زیرســاختی کــه عمــا نــدارد، تمــام اهتمــام خــود را صــرف 

ایــن موضــوع کــرد.« 

ناآرامیهاتمامشدامابیدودبرنگشت

اکنــون نزدیــک بــه دوســال از ورود دوچرخه هــای نارنجی رنــگ 

بــه شــهر تهــران می گــذرد. 

ــفر در  ــزار س ــه 20ه ــوع روزان ــان درمجم ــه کارشناس ــه گفت ب

محــدوده بیــدود از طریــق دوچرخــه انجــام می شــود کــه 

ــای اشــتراکی بیــدود  پنج هــزار مــورد آن از طریــق دوچرخه ه

و 15هــزار مــورد آن توســط دوچرخه هــای شــخصی اســت، امــا 

همچنــان از اســتقبال گســترده مــردم بــه ایــن میهمان هــای 

تــازه وارد خبــری نیســت. اوضــاع بــرای بیــدود بــه روال گذشــته  

ادامــه داشــت تــا اینکــه بــا گــران شــدن بنزیــن در 25 آبــان 98 

کار بــرای آن کمــی ســخت شــد و تعــدادی از دوچرخه های آنها 

در جریــان ناآرامی هــای امســال آتــش زده شــد. بیــدود پــس 

ــود  ــرمایه خ ــظ س ــرای حف ــش را ب ــاق دوچرخه های ــن اتف از ای

از ســطح شــهر تهــران جمــع کــرد تــا پــس از آرام شــدن فضــا 

مجــددا کار خــود را بــه روال ســابق بازگردانــد. در ایــن شــرایط 

پورســید آقایــی، معــاون حمل ونقــل و ترافیــک شــهردار تهــران 

وعــده بازگشــت ایــن دوچرخه هــای نارنجی رنــگ را در 16 

آذرمــاه داد امــا روز دانشــجو هــم گذشــت و خبــری از بازگشــت 

دوچرخه هــای بیــدود بــه شــهر دودزای تهــران نشــد. 

سناریوهایمختلفجمعآوریبیدودازتهران

اخیــرا ناآرامی هایــی در تهــران و ســایر شــهرها صــورت گرفــت 

کــه بــا آرام شــدن فضــا ســناریوهای متفاوتــی از علــت واقعــی 

ــد. در  ــرح ش ــران مط ــدود در ته ــای بی ــدن دوچرخه ه جمع  ش

وهلــه اول همــه نا آرامی هــا را علــت ایــن موضــوع دانســتند تــا 

جایــی کــه غامحســین محمــدی، رئیــس مرکــز اطاع رســانی 

ــای  ــت: »دوچرخه ه ــه گف ــن رابط ــم در ای ــران ه ــهرداری ته ش

بیــدود بــه دلیــل جلوگیــری از صدمــات متصــور در ناآرامی هــای 

اخیــر جمــع آوری شــدند و بایــد در اســرع وقت بازگردنــد.« ایــن 

موضــوع بــا تاییــد زهــرا نژادبهــرام، عضــو هیات رئیســه شــورای 

ــی از  ــه یک ــه ب ــن رابط ــد و او در ای ــراه ش ــم هم ــران ه ــهر ته ش

ــا  ــی تنه ــای نارنج ــذف دوچرخه ه ــت ح ــت: »عل ــانه ها گف رس

اغتشاشــات ناشــی از گرانی بنزین بوده و اینکه شــرکت مربوطه 

نگران باشــد به دوچرخه ها آســیب وارد نشــود، طبیعی اســت.«

شهرداریقولیبرایحمایتازبیدود

ندادهبود

در ایــن میــان یکی دیگــر از ســناریوهای گفته شــده اختافــات 

مالــی پیش آمــده بیــن شــهرداری تهــران و شــرکت پــاک چــرخ 

ایرانیــان پیمانــکار بیــدود بــود کــه یوســف حجــت، مدیرعامــل 

ســازمان حمل ونقــل و ترافیــک شــهرداری تهــران در ایــن 

رابطــه اعــام کــرد: »حــذف ایــن دوچرخه هــا از ســطح پایتخــت 

ــدود و  ــرکت بی ــی ش ــات داخل ــکات و اختاف ــل مش ــه دلی ب

ســهامداران آن اســت و ارتباطــی بــه شــهرداری تهــران نــدارد. 

بیــدود یــک شــرکت خصوصی بوده و ما هیــچ گاه وعده حمایت 

از آنهــا را نــداده بودیــم. اگــر قــرار بود حمایت شــوند، باید از اول 

بــه مــا اعــام می کردنــد ولی بــا وجود ایــن امیدواریم مشــکات 

داخلــی ایــن شــرکت به زودی مرتفع شــود. موضــوع جمع آوری 

دوچرخه هــا بــه شــکلی ناگهانــی رخ داد و بعــد از تغییــر قیمــت 

بنزیــن و اغتشاشــات مربــوط بــه آن یــک دفعــه شــرکت بیــدود 

دوچرخه هایــش را از ســطح شــهر جمــع کــرد و شــفاهی بــه مــا 

اعــام کردنــد بــا مشــکل مالــی برخــورد کرده ایــم.«

پورســید آقایی هــم در ایــن خصــوص بــه رســانه ها گفــت:  

ــه  ــت، چراک ــری اس ــتر بهانه گی ــوع بیش ــن موض ــرم ای ــه نظ »ب

درخواســت و نامــه مکتوبــی بــه مــا ارســال نشــده ولــی بــا وجود 

ایــن بــه طــرق مختلــف همچــون ارائــه ایســتگاه های رایــگان، 

ــات لازم را  ــم اقدام ــاش کردی ــی ت ــغ و کار حمایت ــام تبلی انج

جهــت همــکاری بــا شــرکت »بیــدود« انجــام دهیــم.« او بــا بیان 

اینکــه تــا ایــن لحظــه درخواســت کتبــی مشــخصی از شــرکت 

ــه  ــی های اولی ــاس بررس ــت: »براس ــته ایم، گف ــه نداش مربوط

اختافــات داخلــی در شــرکت و عدم تفاهــم میــان شــرکای آن، 

مشــکل اصلی بوده اســت. سیاســت عمومی شــهرداری تهران 

حمایــت از بخــش خصوصــی در چارچوب های قانونی اســت.«

قصدسرمایهگذاریدربیدودنداریم

اظهــارات مســئولان مدیریــت شــهری درحالــی مطــرح شــد که 

مدیــران شــرکت بیــدود پایــان فعالیــت خــود را تکذیــب کــرده و 

بــا بیــان اینکــه در حــال انجــام کارهــای زیرســاختی هســتند، 

اعــام کردنــد بــه زودی فعالیت هایشــان را آغــاز خواهنــد کــرد، 

البتــه مشــروط بــه اینکــه از ســوی شــهرداری حمایــت شــوند. 

در کنــار همــه ایــن اظهارنظرهــا حناچــی در جمــع خبرنــگاران 

ــت:  ــخ داد و گف ــاره پاس ــانه در این ب ــاب رس ــوال اصح ــه س ب

ــبت  ــه نس ــد ب ــان می ده ــه نش ــی دارد ک ــدود گزارش های »بی

ســرمایه گذاری ای کــه انجــام داده چــرخ اقتصــادی آن 

ــت،  ــرکت نوپاس ــن ش ــون ای ــت چ ــی اس ــد، طبیع نمی چرخ

بایــد تقاضاکننــدگان افزایــش یابنــد، بــه همیــن دلیــل بــرای 

ادامــه کار آنهــا درحــال مذاکــره هســتیم. در دوره جدیــد تمــام 

تاش مــان ایــن اســت کــه به عنــوان یــک شــتاب دهنده اصلــی 

بــرای فضا هــای کســب وکار محیطــی مناســب فراهــم کنیــم، 

ایــن کار توســط نیرو هــای جــوان می توانــد بــه ثمــر بنشــیند تــا 

مــردم هــم ســرویس دهی بهتــری دریافــت کننــد.« 

اظهاراتــی کــه تلویحــا ســرمایه گذاری شــهرداری در ایــن 

اپلیکیشــن را تاییــد می کــرد امــا اندکــی نگذشــت کــه حناچــی 

اظهــارات روز قبلــش را تکذیــب کــرد و گفــت: »مشــکل 

پیش آمــده در ایــن زمینــه حــل می شــود امــا بنا نداریم ســهامی 

ــری  ــال پیگی ــی در ح ــور کل ــا به ط ــم. ام ــرکت بخری ــن ش از ای

دوچرخه هــای شــرکت بیــدود هســتیم و جلســه ای نیــز در ایــن 

ــم.« ــزار می کنی ــا برگ ــا آنه ــتا ب راس

درروزهایآیندهقراردادی

باشهرداریمیبندیم

در ایــن شــرایط بــه ســراغ حســین قاســمی، نایب رئیــس 

هیات مدیــره بیــدود رفتیــم تــا نظــر او را در رابطه با ســناریوهای 

مختلــف جمــع شــدن دوچرخه هــای بیــدود بپرســیم کــه 

او در ایــن رابطــه بــه »فرهیختــگان« گفــت: »جمع شــدن 

دوچرخه هــای بیــدود بــه هیچ کــدام از ایــن مــوارد ربطــی 

نداشــت. شــرکت بیــدود در حــال انجام تعاماتی با شــهرداری 

ــواری  ــهیل دوچرخه س ــال تس ــم در ح ــهرداری ه ــت و ش اس

در تهــران اســت کــه ایــن حمایتــی از شــرکت بیــدود نیســت 

بلکــه در راســتای حمایــت از شــهروندان دوچرخه ســوار 

صــورت می گیــرد تــا بــه امیــد خــدا در چنــد روز آینــده دربــاره 

ــد  ــازوکار جدی ــا س ــرده و ب ــانی ک ــان خبررس ــرارداد جدیدم ق

ــازار شــویم. به طــور کلــی شــهرداری حمایت هایــی را از  وارد ب

اپلیکیشــن هایی ماننــد بیــدود انجــام می دهــد تــا مــا بتوانیــم 

بــا ســرویس بهتــر و ســازوکار جدیدتــر بــه مــردم خدمــات ارائــه 

ــا  ــدود ب ــرکت بی ــات ش ــا تعام ــه ب ــمی در رابط ــم.« قاس دهی

اپلیکیشــن دوچرخــه کــه بــه تازگــی از ســوی شــهردار تهــران 

ــن  ــن اپلیکیش ــرد: »ای ــح ک ــم تصری ــت، ه ــده اس ــی ش رونمای

ارتباطــی بــه بیــدود نــدارد و تهــران روزهــا بــا حــدود 17میلیون 

جمعیــت روبــه رو اســت و بــه اپلیکیشــن های متفاوتــی احتیاج 

دارد، بنابرایــن نمی توانیــم بگوییــم تنها یک نوع تاکســی در آن 

باشــد در نتیجــه هرچقــدر دوچرخــه در آن بیاید هم کم اســت.«

در کنــار همــه ایــن اظهارنظرهــای متناقــض پرسشــی کــه باقی 

می مانــد ایــن اســت کــه اگــر شــهرداری قصــد ســرمایه گذاری 

ــه در  ــراردادی ک ــتان ق ــس داس ــدارد، پ ــدود را ن ــرکت بی در ش

ــه  ــن روی ــت؟ ای ــود چیس ــانی می ش ــده اطاع رس ــای آین روزه

درحالــی مــورد نقــد جــدی کارشناســان قــرار می گیــرد کــه در 

روزهــای اخیــر شــهرداری از اپلیکیشــن دوچرخــه نیــز رونمایی 

کــرده اســت. 

گزارش

گزارش»فرهیختگان«ازآخرینوضعیتدوچرخههاینارنجیدرشهرتهران

شهرداریپولبدهد،»بیدود«برمیگردد

شغل دومم است اما صرفه اقتصادی ندارد

آقایخدایی کارکردن در تاکسی اینترنتی شغل دومش محسوب می شود و 

چندان روی درآمد آن حساب نکرده است اما با این وجود از وضعیت موجود 

گایه کرده و می گوید: »وضعیت مسافران نسبت به قبل تغییری نکرده است 

اما هزینه ها چند برابر شـــده و نمی توان درآمد چندانی از تاکسی اینترنتی 

داشت. عما با این وضعیت کارکردن در این شرکت صرفه اقتصادی ندارد.« 

از او درباره کمک هزینه به رانندگان می پرســـم که جواب می دهد: »تنها یک 

هفته به من تعلق گرفت. من درســـت به خاطـــر ندارم که چند کیلومتر کار 

کرده بودم اما درمجموع 60هـــزار تومان اعتبار به من دادند. کرایه ها باید 

افزایش یابد، وقتی قیمت همه اجناس چندبرابر شده است. با این وضعیت 

در تاکسی اینترنتی نمی توان کار کرد.« 

مردم توان پرداخت هزینه های تاکسی اینترنتی را ندارند

آقایمحمدی راننده دیگری که ســـمند ســـبزرنگی دارد، در گفت وگو با »فرهیختگان« می گوید: »هنوز سهمیه ای 

دریافت نکرده ام. همان دفعه اولی که اعام کردند ســـهمیه را واریز کرده اند، به من گفتند برایت پول ریختیم اما 

وقتی چک کردم چیزی به حســـابم اضافه نشـــده بود. درآمدهایمان پس از گرانی بنزین به  شدت افت کرده است، 

چراکه قبا یک ســـری افراد اتوبوس و مترو ســـوار نمی شدند اما در شرایط فعلی همه گرفتارند و مجبورند از وسایل 

نقلیه عمومی استفاده کنند. کرایه ها ثابت مانده است اما مسافران دیگر توان پرداخت هزینه ها را ندارند. مردم با 

مشکات بســـیاری درگیر شده اند که با خودداری از گرفتن تاکسی اینترنتی سعی در صرفه جویی هزینه هایشان 

می کننـــد. روزانـــه من بیش از  200 کیلومتر و حدودا  بیـــن 100 تا 150هزار تومان کار می کنم که البته این رقم 

متوسط است اما قبل از گرانی ها وضعیت بهتر بود.« از او می پرسم قبل از گرانی ها درآمدتان چقدر بود که در پاسخم 

می گوید: »بالاتر بود و به تناســـب آن هزینه های کمتری پرداخت می کردم ولی کار کردنم در تاکســـی اینترنتی از 

روی ناچاری است و چاره ای جز این ندارم.« 

چاره ای جز کار کردن در تاکسی اینترنتی نداریم

آقـایحسـینی یکی دیگـر از پیک  موتوری هـای ایـن شـرکت اسـت کـه بـا او نیـز گفت وگـو کردیم، نسـبت بـه پایین 

بـودن قیمت هـا حتـی پیـش از گران شـدن بنزیـن هـم گایـه داشـت و گفـت: »کرایه هـا کـه پیـش از گرانـی هم کم 

بـود ولـی بـا بنزیـن سـه هزارتومانی وضعیـت سـخت تر شـده اسـت و مـا چـاره ای نداریـم جـز اینکـه در ایـن شـرکت 

کار کنیـم.« درآمـدش روزانـه از 50هـزار تـا 150هـزار تومـان اسـت امـا دربـاره سـهمیه می گویـد کـه قـرار بـود بـه 

ماشـین ها بدهنـد ولـی نمی دانـم بـه آنهـا ایـن اعتبـار تخصیـص یافتـه اسـت یـا خیـر، امـا در کل فعـا از سـهمیه 

بـرای راننـدگان خبـری نیسـت و مـا هـم بـا سـهمیه آزاد بنزین می زنیم. تعداد مسـافران نسـبت به قبل کمتر نشـده 

و مثـل سـابق اسـت ولـی هزینه هـا بیشـتر شـده و مـن حـدودا از صبـح تـا عصـر کار می کنـم. ایـن رقـم متناسـب با 

کمیسـیون 20درصـدی اصـا صرفـه اقتصـادی نـدارد. بـرای دوسـتانم که پیک موتوری نیسـتند هـم اطاع دقیق 

دارم پولـی نریخته انـد امـا بـرای دوسـتانم کـه در پیـک اینترنتـی کار می کننـد هـم اطـاع دارم رقمـی بـه پـول آنهـا 

اضافـه نشـده و وضعیت شـان چنـدان خوب نیسـت.«

با گران شدن بنزین در حق رانندگان اجحاف شد

آقایمحمودی راننده دیگری که با او صحبت کردیم، پیک موتوری بود که در این شرکت کار می کرد و وقتی 

درباره شـــرایط وضعیت کاری شـــان پس از گران شدن بنزین پرسیدم، با اکراه درخواستم را پذیرفت و گفت: 

»قیمت همه کالاها پس از گران شدن بنزین چندبرابر شده است، در این شرایط اگر سهمیه ای به راننده ها 

تخصیص یابد، به دلیل اینکه قیمت ها افزایش نیافته اســـت، تاثیری در درآمدمان نخواهد داشـــت. کرایه 

مســـیری کـــه قبا هزینه اش 20هزارتومان بود، با وضعیت فعلی بایـــد افزایش یابد اما تغییری در قیمت ها 

نداریم. در این شـــرایط پیک های  موتوری اینترنتی هم صرفه اقتصادی برای کار کردن ندارد، چه برســـد به 

اینکه ماشـــین داشته باشیم.« از او درباره تخصیص ســـهمیه به پیک های   موتوری  اینترنتی می پرسم که در 

جوابم می گوید: »به من سهمیه ندادند و فکر می کنم سهمیه به رانندگانی اختصاص یافت که پایه ثابت آن 

هســـتند و به طور مداوم با آن کار می کنند. اگر فرض کنیم 50هزار نفر در تاکســـی اینترنتی کار می کنند، 

به کل این افراد نمی توانند ســـهمیه اختصاص دهند و مشـــخص نیست برای چه کسی پول ریخته اند. ماه 

گذشـــته برای برخی دوســـتان مان که ماشین داشتند، این کمک هزینه  را پرداخت کردند اما من از چند نفر 

از دوســـتانم که مثل خودم در پیک های  موتوری اینترنتی  کار می کنند، پرسیدم، برای هیچ کس پولی واریز 

نشده بود.« این راننده هم مانند راننده قبلی معتقد بود تاکسی اینترنتی همچنان مشتری های خود را دارد 

اما در حق رانندگان اجحاف شده است و با این وضعیت کار کردن در تاکسی اینترنتی صرفه اقتصادی ندارد. 

مشکات استهاک وسایل نقلیه چه در موتور و چه در ماشین ازجمله مواردی بود که این راننده به آن اشاره 

و تاکید کرد: »قیمت قطعات خودرو و موتور پس از گرانی بنزین افزایش پیدا کرده است. در این شرایط بین 

موتور و ماشـــین فرقی وجود ندارد. اگر مســـیر میدان ونک تا پارک وی قبا هشت هزار تومان بود، هم اکنون 

هم به همین میزان اســـت، درحالی که این رقم باید حداقل به 12هزار تومان برســـد و هیچ افزایش قیمتی 

نداشتند، درنتیجه واقعا صرف نمی کند که این همه هزینه کنیم و در آخر هیچ رقمی دست مان را نگیرد.« 

نحوه محاسبه تخصیص سهمیه به رانندگان مشخص نیست 

آقـایمرتضـوی راننـده دیگـری کـه پرایـد دوگانه سـوز دارد و کار کـردن در تاکسـی اینترنتی شـغل دومش 

اسـت، در گفت وگو با »فرهیختگان« می گوید: »شـغل دومم کار کردن در تاکسـی اینترنتی اسـت و بیشـتر 

شـب ها کار می کنم. به طور کلی کار کردن در تاکسـی اینترنتی با شـرایط فعلی و بنزین سـه هزارتومانی 

اصـا صرفـه اقتصـادی نـدارد امـا وضعیـت در ماشـین های دوگانه سـوز نسـبت بـه ماشـین های تک سـوز 

بهتر اسـت. من ماشـینم گازسـوز اسـت و وضعم بد نیسـت ولی آنهایی که ماشین شـان تک سـوز اسـت، 

اصـا کارکـردن  برایشـان صرفـه اقتصـادی نـدارد. اگرچـه تاکسـی اینترنتـی همـواره اعـام کـرده سـهمیه 

بـه راننـدگان اختصـاص می دهـد امـا سـهمیه آنهـا بـه انـدازه ای کـم اسـت کـه اصـا کفـاف هزینه هـا را 

نمی دهـد. از طرفـی نحـوه محاسـبه آنهـا مشـخص نیسـت، درحالی که پیمایش هر سـفر را بایـد جداگانه 

در اپلیکیشـن محاسـبه کننـد تـا راننـده هـم بتوانـد آن را ببینـد، ولـی متاسـفانه ایـن را اعـام نمی کننـد و 

هـر رقمـی بخواهنـد بـرای راننـدگان واریـز می کننـد. قـرار بـود بـه ازای هـر 100کیلومتـری کـه رانندگان 

در تاکسـی اینترنتـی کار می کننـد، 10هـزار و 500تومـان در داخـل شـهر بـه آنهـا سـهمیه داده شـود که 

ایـن رقـم بـرای رانندگـی در داخـل شـهر هـم چنـدان قابل توجـه نیسـت. در مـاه گذشـته برای مـن حدودا 

39هـزار تومـان واریـز کردنـد کـه شـوکه شـدم، عمـا مـن بـا ایـن رقـم چـه کاری می توانـم انجـام دهـم. 

هرچنـد مـاه پیـش کمتـر کار کـردم، حـدودا  150کیلومتـر و منتظـرم سـهمیه ایـن مـاه را واریـز کننـد تـا 

ببینـم چـه تغییراتـی در ایـن مسـاله اعمـال کرده انـد. بایـد بگویـم درآمـد مـن کمتـر نشـده اسـت؛ چراکه 

گاز به صرفـه اسـت و از ایـن بابـت مشـکلی نـدارم امـا دوسـتانم کـه ماشین شـان تک سـوز اسـت از ایـن 

وضعیـت ناراضی انـد و  در نتیجـه به طـور کلـی کار کـردن بـا تاکسـی اینترنتـی اصـا نمی صرفـد، چراکـه 

خودشـان هـر رقمـی را کـه بخواهنـد بـرای مسـافران در نظـر می گیرنـد، حـالا اینکـه این پول بـه جیب چه 

فـردی مـی رود، خـدا عالم اسـت.«

تاکسی اینترنتی از رانندگان حمایت خاصی نکرده است

آقـــایدانش در آخر با یکی از رانندگانی که به تازگی به جمع رانندگان تاکســـی اینترنتی 

پیوســـته و منزلش در کرج اســـت، صحبت کرده ام. او در گفت وگو با ما گفت: »من چون 

تازه در تاکســـی اینترنتی ثبت نام کرده ام، هنوز سهمیه ای دریافت نکرده ام اما قرار بود به 

ماشـــین های تک سوز در هفته  70 لیتر و در ماشین های دوگانه سوز در هفته حدودا 40 

لیتر اعتبار بدهند، درحالی که عما چنین رقمی وقتی محقق می شـــود که شـــما در ماه 

حدودا 1000کیلومتر رانندگی کرده باشـــید اما شنیدم برای دوستانم واریز کرده اند و هر 

100کیلومتـــر  هفت لیتر اعتبار خرید بنزین به رانندگان تعلق پیدا می کند اما اگر از این 

میزان بیشتر کار کنیم، پول بیشتری به رانندگان نمی دهند. این میزان بستگی به کارکرد 

هر راننده دارد. میزان مســـافران کمتر نشـــده ولی هزینه ها زیاد شـــده و در نتیجه درآمد 

رانندگان تاکســـی اینترنتی بسیار کاهش پیدا کرده است. در کنار این قطعات گران شده 

و ثابت ماندن کرایه ها عما ضرری جبران ناپذیر برای رانندگان اســـت.« از او پرسیدم برای 

دریافت سهمیه خود چرا پیگیری نکرده که در پاسخ گفت همین امروز با پشتیبانی تاکسی 

اینترنتی تماس گرفتم و به من گفتند که درحال پیگیری این مساله از وزارت کشور و شرکت 

ملی پخش فرآورده های نفتی هستند و اطاع خواهند داد. هرچند از ابتدا قرار بود به ازای 

هر کیلومتر 1500تومان به رانندگان تخصیص داده شـــود ولی بعد حرف شان عوض شد 

و ســـقف  70 لیتر را برای مان تعیین کردند و حتی این را هم برای خیلی از رانندگان واریز 

نکرده اند. در کنار این برخی پمپ بنزین ها سیستم بانکی شان هم قطع است و با مشکات 

بسیاری در این زمینه درگیر هستیم. در کل به جز این سهمیه ای که هنوز بهمان نداده اند، 

این شرکت کار دیگری برایمان انجام نداده است.«


